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שליסט זיך אויך אן אין די צענדליגע טויזנטער אידן איבער דער גארער וועלט וועלכע האבן געמאכט א טויש אין זייער לעבן – קלינגט: השגחה פרטית האטליין  
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  פאר דער פרויען אפטיילונג פון די השגחה פרטית 
האטליין דרוקט 4 ביי די מעין מעניו

די שיעורים ווערט ארויפגעלייגט דורכאויס די וואך – מען קען עס הערן ביי נומער 4 [נאכן אויסוועלן די שפראך וואס איר ווילט הערן]

כי אין להשם מעצור להושיע ברב או במעט
א  זיך  שפאצירט  זון  באקעדיגע  א  אונטער 
אידל. די מדבר איז טרוקן און די טרוקעניש 
טראפל  א  נאך  דארשט  ער  אים.  באנעמט 
לעפצן,  זיינע  מאכן  נאס  זאל  וואס  וואסער 
א  אין  וואסער  ברונעם  א  טרעף  גיי  אבער 

מדבר...
א  זעט  ער  עפעס,  ער  זעט  מיטאמאל, 
ברונעם פון וואסער. אין איין אטעם לויפט 
אין  אריין  קוקט  ער  ברונעם.  צום  צו  ער 
פול  איז  עס  שמוציג,  איז  וואסער  די  איר. 
מיט שטיינער, אבער ער טראכט נישט קיין 
ער  טרינקט  ברכה,  א  מאכן  נאכ'ן  צוויי, 
ער  און  צווייטע  די  נאך  גלאז  איין  איר  פון 

שטילט זיין דארשט.
צען  ווייטער  ער  גייט  זיך  צו  קומען  נאכ'ן 
מינוט און אט באגעגענט ער זיך מיט נאך 
א ברונעם אבער דא איז די וואסער זיס און 
קלאר, עס זעט אויס גוט, אבער ער איז שוין 
פון  ארייננעמען  נישט  קען  ער  אנגעפולט, 

איר א טראפ.
יעצט, הייבט ער אן חרטה צו האבן.

פארוואס האב איך זיך געדארפט אנטרונקען 
דא  האב  איך  ווען  וואסער  שמוציגע  מיט 

ריינע וואסער?
מיט דעם משל, מיט די הארץ ווייטאג, וואס 
רבי  דער  געבט  דעמאלטס,  האט  איד  דער 
אין חובת הלבבות צו פארשטיין וויאזוי מיר 

זעען אויס אויף די וועלט. 
פאר יעדן איינעם איז באשערט וויפיל געלט 
בחירה  די  האבן  מיר  אבער  האבן,  זאל  ער 
אונטערנעמען  גייען  מיר  מיטל  וועלכער 
באקומען  קען  מען  געלט.  די  דעגרייכן  צו 
זיך  דורך  וועגן,  אומריינע  דורך  געלט  די 
איבערארבעטן, אבער מען קען עס באקומען 
מיט ריינע וועגן, אין א גרינגע וועג, אבער 
נישט אייביג זעט מען די גרינגע וועג פאר 

די אויגן, מען דארף זיין געדולדיג.
אין די תורה הק' ווערט דערציילט אז אין די 
פלישתים  די  זענען  המלך  שאול  פון  צייטן 
ישראל.  כלל  מיט'ן  מלחמה  א  אין  ארויס 
באוואפנט  געקומען  זענען  פלשתים  די 
אסאך  און  זעלנער  טויזנט  דרייסיג  מיט 

רייטוועגענער.
זעקס  געווען  אידן  די  זענען  זיי,  קעגן 

הונדערט מענטשן.

פארלוירן.  אויסגעזען  האט  מצב  דער 
קלער  א  געהאט  נישט  אפילו  האט  מען 
ארויסצוגיין קעגן די פלישתים, אבער יונתן 

האט נישט געקענט דערליידן די מצב.
ער האט געהערט ווי די פלישתים רייצן זיך 

מיט די אידן!
איז  כח  אייער  אז  אייביג  זאגט  אידן  "איר 

מיט'ן מויל. יעצט, לאמיר ענק זען"!
דערציילט דער פסוק אז יונתן האט גערופן 
לאמיר ארויפגיין  געזאגט  אים  און  נער  זיין 
און מלחמה האלטן מיט זיי. מיט זיין גרויסער 
בטחון, גלייבנדיג אין דעם פסוק וואס ווערט 
כי  יד]  [קאפיטל  א'  שמואל  אין  דערמאנט 
במעט,  או  ברב  להושיע  מעצור  להשם  אין 

איז ער ארויס מיט זיי אין א מלחמה.
יונתן האט געהאט ביי זיך א סימן, אויב די 
פלשתים גייען ארויס מיט אים אין א קריג 
איז א סימן אז השי"ת האט זיי געגעבן אין 

זיין האנט, און עס איז טאקע אזוי געווען. 
נס,  א  געשען  איז  גבורה  גרויסע  זיין  מיט 
יונתן האט זיי געגעבן א מכה, פון די מכה 
איז  שרעק  א  און  געפאלן  צוואנציג  זענען 
באפאלן די פלשתים און זיי האבן אנגעהויבן 

לויפן.
און  געלאפן  זענען  פלשתים  טויזנטער  די 
דארט  געבליבן  נישט  איז  עס  אז  געלאפן 

קיין איינער פון זיי.
עס  ישועה?  אזא  געקומען  אים  איז  וויאזוי 
האט דאך נישט קיין שום לאגיק? דאס איז 
געלעבט  האט  ער  ווייל  נאר  געקומען  אים 
באשעפער  א  דא  איז  עס  אז  אמת!  מיט'ן 
ער  אז  קען!  ער  נאר  אז  וועלט,  די  אויף 
האט נישט קיין שום מעצור להושיע, נישט 
ברב או במעט און מיט אים געווינט יעדער 

שלאכט אין די וועלט.
מיט  מיר  לעבן  אן  דעמאלטס  פון  און 
דעמאלטס  האט  יונתן  וואס  פסוק  דער 
או  ברב  מעצור  להשם  אין  כי  פארפאסט, 
זענען  מיר  אז  ווייסן  מיר  להושיע,  במעט 
איז  עס  גארנישט,  אין  אנגעבינדן  נישט 
זענען  מיר  ווייל  כלל,  שום  קיין  דא  נישט 
געבינדן צו איינער וואס איז העכער פון די 

כללים.
און  ישועות  אלע  צו  זיין  זוכה  מען  זאל 

ברכות וואס קומען פון אים.

איך בין געווען קלאר – ער איז נאר א שליח!
עס דערציילט מיר א איד א רירענדע געשיכטע:

יארן  פאר  נאנט  זייער  שוין  זענען  מיר  חבר.  נאנטער  א  זייער  האב  איך 
לאנג און די צוטרוי צווישן אונז איז אויף זייער א הויכער שטאפל. עס 
גייט עד כדי כך אז ער ווייסט זייער אסאך סודות איבער מיר, איך דערצייל 
אים זאכן, וואס כ'דערצייל נישט פאר קיין איינעם אנדערש, אויסער אים.

די  איבערגעדרייט  האט  ער  אז  ארויסגעשטעלט  זיך  האט  טאג,  א  אין 
נאנטשאפט, די אינפארמאציע וואס ער האט געהאט אויף מיר, האט ער 
גענוצט אין א געוויסער ארט, וואו ער האט מיר זייער שטארק פארשעמט.
נישט  ממש  האב  איך  גרויס!  אויסטערליש  געווען  איז  ווייטאג  מיין 
א  געווענליך  בין  איך  צער.  גרויס  פון  מיר  מיט  טון  צו  וואס  געוואוסט 
רואיגער מענטש, אבער איך בין געווען אזוי צושטורעמט פון דעם, אז איך 

האב נישט געקענט טראכטן גראד פון דעם.
זעענדיג אז איך קריך נישט ארויס פון דעם האב איך זיך פארבינדן צו 
די השגחה פרטית האטליניע. איך האב אויסגעהערט דארט די ניגון וואס 
זינגט דארט 'אני מאמין באמונה שלימה שהבורא יתברך שמו הוא בורא 

ומנהיג לכל הברואים והוא לבדו עשה עושה ויעשה לכל המעשים'.
זיך  האב  איך  ביז  איבערגעהערט  און  איבערגעהערט  עס  האב  איך 
אלעס  אז  אנערקענונג  די  צו  געקומען  בין  איך  און  רואיגער  געשפירט 
פירט זיך פון אויבן, אז אלעס מאכט דער גרויסער באשעפער און עס איז 

פאר מיין טובה וועגן.
דעמאלטס האב איך אויך געמאכט א חשבון הנפש. איך האב געטראכט 
מידה כנגד מידה צי איך בין נישט אמאל דורכגעפאלן אין אן ענליכער זאך 
און איך האב זיך דערמאנט אז יא! עס האט פאסירט ביי מיר, איך האב 

אויך אמאל פוגע געווען אין א איד.
דעמאלטס האב איך עס געמיינט לשם שמים, אבער איך האב אליין נישט 

געוואוסט ווי שטארק איך האב יענעם מצער געווען. 
יענעם  און  אויפוועקן  זיך  זאל  איך  אז  שליח  מיין  געווען  איז  איד  דער 
זאך  אזא  שטארק  ווי  בלוט  מיינע  אויף  שפירן  זאל  איך  אז  איבערבעטן, 
קען וויי טון און איך האב זיך אונטערגענומען אז איך גיי זיך פארבעסערן 

אין דעם נושא.
גוט  האב  איך  אז  מיר  זאגט  השי"ת  ווי  געשפירט  איך  האב  צומארגנס 
גמרא  די  ב].  עמוד  קה  [דף  יבמות  מסכתא  אין  גמרא  די  געלערנט 
אבדן  געהייסן  האט  וואס  רבי  פון  תלמיד  דער  איבער  דארט  דערציילט 
אין  געווען  פוגע  האט  יוסי  ברבי  ישמעאל  רבי  אז  געמיינט  האט  ער  אז 
זיין רבי און ער האט אים מבייש געווען וועגן דעם, ווען למעשה איז עס 

נישט געווען אוזי.
דערציילט די גמרא אז אבדן איז נענש געווארן מידה כנגד מידה, ער איז 

געווארן קרעציג און זיינע קינדער זענען דערטרונקען געווארן אין ים.
די גמרא פירט דארט אויס מיט די פאלגענדע זאץ:

רב נחמן בר יצחק האט געזאגט אז געלויבט איז הקב"ה, דער רחמן, וואס 
האט צוריק פארשעמט אבדן אויף די וועלט!

אויך איך האב געזאגט ביי מיר די זעלבע זאך: געלויבט איז השי"ת וואס 
האט מיר פארשעמט אויף די וועלט אז איך זאל קענען תשובה טון אויף 
קענע  נאך  זאל  איך  אז  אלול,  חודש  אין  נאך  וועלט,  די  אויף  זינד,  מיין 

איבערבעטן יענעם איד פאר ראש השנה.
הערנדיג די מעשה, וויאזוי דער איד דערציילט עס, גייט מען ארויס פון 
התפעלות, וויאזוי א איד רעדט אזוי. עס זאגט זיך דער 'מי כעמך ישראל' 
אויף דער בליק פון א איד, וויאזוי ער קוקט אן א זאך, וויאזוי ער לויבט 

אויף אזא שוועריגקייט און נעמט דערפון ארויס א מוסר השכל.
זאל מען זוכה זיין נאך די יאר זיך איבערצובעטן און עס זאל רוען שלום 

ושלוה ביי אלע אידן.

א גוט שבת, פינחס שפר
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ניסיך שבכל יום ניסיך שבכל יום 
וואונדערליכע השגחה פרטית געשיכטעס דערציילט אויף די השגחה פרטית האטלייןוואונדערליכע השגחה פרטית געשיכטעס דערציילט אויף די השגחה פרטית האטליין

איין תפלה און טויזנט בילדער
עס איז דא ווייניג זאכן אין די וועלט וואס קינדער האבן אזוי ליב 

צו טון ווי צו קוקן אלטע משפחה בילדער.
זיי גלייכן צו זען וויאזוי זייערע עלטערן האבן אמאל אויסגעזען 
און אויך וויאזוי זיי אליין האבן אויסגעזען ווען זיי זענען געווען 
קליינע קינדער, וויאזוי זיי ליגן אין א קערידזש, איינגעוויקעלט 

מיט א דאכענע, וויאזוי מען צערטעלט זיי אלץ קליינע בעיבי.
פון  אראפנעמען  זיי  זאל  מען  אז  זיי  בעטן  צייט  צו  צייט  פון 
גוטער  א  אונטער  קומט  עס  ווען  און  בילדער  אלטע  שאפע  די 
געלעגענהייט, נעמען מיר אראפ די אלטע בילדער און אינאיינעם 
מישט מען די בילדער און מען ברענגט ארויף זיסע זכרונות פון 

די יעניגע יארן.
אלטע  די  געקוקט  און  געזעסן  אזוי  איז  מען  ווען  איינמאל, 
בילדער, ווען יעדער קינד אין א רייע, ווארט אז מען זאל אים 
ווייזן די בילדער פון אים אלץ קליין קינד, האט איין קינד פון 
די איבריגע קינדער, געפרעגט די מאמע, פארוואס איז נישט דא 

קיין בילדער פון איר?
נאך איידער זי האט אנגעהויבן צו זארגן אז זי איז מעגליך נישט 
געוואקסן אין דער שטוב, אז זי איז מעגליך אדאפטירט, האט 
איר די מאמע דערציילט און בארואיגט אז אויך זי, ווען זי איז 
געבוירן, איז גווען א לעכטיגער און א זיסער קינד, אבער אירע 

בילדער זענען פארלוירן געווארן.
אן  אין  געוואוינט  אמאל  האבן  מיר  אז  געדענקסטו  "זיכער 
די  צו  דירה  איין  פון  אריבער  זענען  מיר  ווען  דירה.  אנדערע 
די  מיט  דיסק,  דער  געווארן  פארלוירן  פלוצלונג  איז  אנדערע 
די  ארויסצונעמען  אנגעיאגט  נאכנישט  האבן  מיר  בילדער, 

בילדער און זיי זענען מער נישט דא".
זי  האט  מיר".  פון  בילדער  קיין  נישט  איז  עס  אז  עס  "הייסט 

געפרעגט דערביטערט.
איר מאמע האט נישט געקענט מער ווי צושטימען צו איר.

אבער אנשטאט אז זי זאלן הייבן הענט האט זי געהאט אן עצה.
"וואס איז דער פראבלעם? איך וועל בעטן פון השי"ת ער זאל 

העלפן אז מיר זאלן עס טרעפן".
פראבירט  מיר  האבן  אנטוישט  ווערן  זאל  זי  אז  וועלנדיג  נישט 
ממש  עס  אז  געזאגט  איר  האבן  מיר  דעם.  פון  אפצורעדן  איר 
שוין  איז  עס  טרעפן,  עס  זאל  מען  אז  הטבע  דרך  קיין  נישט 
אריבער אזויפיל יארן פון דעמאלטס, אבער זי האט זיך געהאלטן 

ביי איר'ס.
"דער באשעפער איז א כל יכול! ער קען אלעס און איך וועל אים 
בעטן, אז ער זאל העלפן אז מען זאל טרעפן דער פארלוירענער 

דיסק".
זי  האט  תמימות,  און  אמונה  פולסטע  די  מיט  הארץ,  טיפן  פון 
מתפלל געווען צום בורא כל העולמים, ער זאל איר העלפן, אז זי 

זאל טרעפן די פארלוירענע אבידה.
אויפ'ן  זיך,  צוקלינגט  טעלעפאן  דער  און  אריבער  איז  טאג  א 
געוואוינט  האט  וואס  פרוי  די  שכֵנה,  אלטע  די  רעדט  טרייבל 

נעבן אונז טיר ביי טיר.
נאכ'ן אויסטוישן עטליכע באגריסונג ווערטער האט זי דערציילט 
אין  איר  ביי  געטראפן  זי  האט  צוריק  צייט  שטיק  א  מיט  אז 
שטוב א בילדער דיסק. נישט וויסענדיג וואס דאס איז האט זי 
עס מיטגענומען מיט איר, ווען זי האט סייוויי געדארפט גיין 

באזוכן די לאקאלע פאטא געשעפט.
מען  וואו  מאשין  די  אין  אריינגעלייגט  עס  האט  זי 
דרוקט ארויס די פיקטשערס און וואונדער! זי האט 
גלייך דערקענט אז דאס איז אונזערע בילדער, 
מען זעט דארט אונזערע קינדער, מען זעט 
וואס  בעיבי'ס  די  פון  בילדער  דארט 

זענען פריש געבוירן געווארן.
האבן",  עס  ווילסטו  "זיכער 

דער באשעפער האט ענק ליב!
עס דערציילט א יונגערמאן פון די שטאט אחיסמך:

שוין פון אנהייב וואך האבן מיר באשלאסן אז אויף דעם שבת גייען מיר איינלאדענען 
געסט פון אויסערן שטאט, מיר האבן זיך פארבינדן מיט א משפחה מיטגליד און אים 

איינגעלאדענט אויף שבת.
דער מיטגליד האט אנגענומען די איינלאדונג און ער איז געקומען צו אונז אויף שבת.

די התרגשות איז געווען זייער גרויס. מיין קינד, אין עלטער פון צוויי יאר, איז געווען 
זייער איבערראשט פון דעם און פון גרויס התרגשות האט ער צופיל ארומגעטאנצן 

און זיך צוקלאפט די קאפ.
אין  אריינגעפארן  פרוי  מיין  איז  נפש,  פיקוח  פון  שאלה  א  געווען  איז  עס  וויבאלד 
שפיטאל ווען מיר בלייבן אין שטוב. דא איז מיר דער גאסט צוניץ געקומען, אזוי האב 
איך געהאט מיט וועמען צו פראווענען א שבת, און די גרעסערע קינדער אין שטוב, 

האבן זייער הנאה געהאט.
גלייך, מוצאי שבת, נאך הבדלה, בין איך אריינגעלאפן אין שפיטאל, ווען דער גאסט 

בלייבט אויפפאסן אויף די קינדער אין שטוב.
שפיטאל  אין  אנקומען  נאכ'ן  אז  ווייב,  מיין  מיר  דערציילט  שטוב,  אין  אנקומענדיג 
האט מען געמאכט אלע ערליי אונטערזוכונגען און עס האט זיך ארויסגעשטעלט אז 

אלעס איז אקעי מיט'ן קינד.
א  געבן  געוואלט  דאקטאר  דער  האט  אונטערזוכונגען  די  געענדיגט  האט  מען  ווען 
באפרייאונג צעטל אבער מיין ווייב – זעענדיג אז דער דאקטאר איז א איד האט נישט 

געוואלט ער זאל מחלל שבת זיין סתם אזוי.
"סיי ווי סיי בלייב איך דא ביז מוצאי שבת, וועסט שרייבן דער בריוו מוצאי שבת".

דער  אז  גע'טענה'ט  האט  ער  זיינס,  ביי  געהאלטן  זיך  האט  דאקטאר  דער  אבער 
ערמעדזשענסי צימער איז פול און ער מוז עס אויסליידיגן. מיין ווייב איז ארויס פון 
דארט מיט א שווערע הארץ, עס האט איר געבאדערט אז א איד גייט מחלל שבת 

זיין וועגן איר.
די שבת איז פארביי און מוצאי שבת איז מיין ווייב געגאנגען בעטן פון דער דאקטאר 

דער צעטל און זי זעט ווי דער דאקטאר כאפט זיך ביים קאפ:
"עס איז געווען אזא אנגעלייגטע טאג אין דער עמערדזשענסי צימער אז איך האב 

פשוט נישט אנגעיאגט צו שרייבן די צעטל. דער באשעפער האט ענק ליב".
דאקטאר  דער  וועט  טאג  איין  אז  האפן  מיר  אבער  דערפון,  געהאט  הנאה  האבן  מיר 
פארשטיין אז נישט נאר אונז האט דער באשעפער ליב, נאר אויך אים, און די זכות פון 
נישט מחלל שבת זיין איינמאל וועט אים ביישטיין אז ער וועט ווערן א בעל תשובה גמור.

דער גוטער טאטע – איז מסדר אלעס
עס איז שוין א גוטע פאר חדשים וואס איך פראביר זיך צו סארטירן צו מאכן א וויזע 

קיין אמעריקע.
פאר ווער עס ווייסט אביסל איז די נושא לעצטנס געווארן זייער שווער. עס איז כמעט 
נישט דא קיין מעגליכקייט צו באקומען אן אפוינטמענט און ווען מען באקומט שוין 

יא, קען מען ווארטן דערויף א יאר צייט און אויך דאס איז צומאל א גליק.
איך האב זיך דרינגענד גענויטיגט אין א וויזע. וויסענדיג אז אויפ'ן נארמאלן וועג איז 
נישט דא וואס צו טון, האב איך זיך געוואנדן צו אלע מיני פראטעקציאנערן אז זיי 

זאלן מיר ערלעדיגן אן אפוינטמענט אין א שנעלער וועג.
איך האב געטראפן איינער וואס טוט אין דער נושא. יענער האט מיר ערלעדיגט אן 
אפוינטמענט אין געציילטע טעג ארום אין אויסטויש פון א מינימאלע פרייז. יענער 
האט טאקע געזאגט אז ער האט פאר מיר אן אפוינטמענט, אבער ווי עס שיינט האט 
ער בלויז געמיינט אזוי און אין די קאנסול האט מען נישט געהאט געהערט פון אזא 
זאך אז כ'דארף אהין קומען אין די קומענדיגע טעג. איידער איך האב זיך געדארפט 
שטעלן אין די קאנסול, האט מיר יענער פראטעקציאנער געזאגט אז ער האט פאר 

מיר נישט קיין שום וועג אנצוקומען צו די קאנסול צו באשטעלן א וויזע.
איך בין געווען היבש פארלוירן! וואס טוה איך דא? אזוי שטייענדיג דארט, האב איך 
זיך באגעגענט מיט א איד וואס זאגט מיר אז ער ערלעדיגט עס פאר א צווייטן אבער 

ער בעט דערפאר די פאנטאסטישע סומע פון 5000 שקל.
עס איז געווען צופיל פאר מיר, אבער אזוי ווארטנדיג טראכט איך זיך צו מיר פון וואו 
טרעף איך זיך אזא געלונגענער עסקן וואס קען ערלעדיגן אזא זאך? אזוי טראכטנדיג 
געב איך זיך א כאפ, אז איך האב דער באשעפער פון די וועלט, איך וועל זיך ווענדן 

צו אים, ער קען בעסער ווי אלע אין די וועלט.
איך האב מתפלל געווען און זיך געשטארקט אין די מחשבה אז השי"ת וועט זארגן 

פאר מיר, אז איך האב נישט וואס צו זיין באזארגט. 
עס איז נישט אריבער אסאך צייט און דער ערשטער אגענט וואס האט געארבעט פאר 
מיר, אז איך זאל באקומען אן אפוינטמענט קלינגט מיר אן און זאגט מיר אז ער האט 

פאר מיר מארגן אן אפוינטמענט.
"וויפיל בעסטסו דערפאר"?

ער האט גערעדט פון א קליינער סומע און איך בין געווען אינעווייניג.



האט די שכינה געזאגט.
און יעצט וויל זי מקיים זיין 

די מצוה פון השבת אבידה.
געקענט  נישט  האט  מאמע  די 

גלייבן וואס זי הערט! נאך יארן וואס די 
בילדער דיסק איז פארלוירן געווארן איז עס 

די  אדאנק  אלעס  און  אפירגעקומען  מיטאמאל 
תפילה פון דער קליינער קינד.

זי איז געווען גערעכט! זי וועט בעטן פון השי"ת, ווייל 
נאר ער איז דער כל יכול! ער קען אפגעבן אפילו זאכן וואס 

זענען פארלוירן געווארן יארן צוריק.

א קביעות – געבט מען נישט אויף! 
עס רעדט דא א איד פון בית שמש:

פאר לאנגע יארן בין איך געווען א סופר סת"ם. איך האב זיך 
בעיקר אפגעגעבן מיט'ן שרייבן מזוזת. וועלענדיג בלייבן אויך א 
כולל יונגערמאן האב איך זיך געמאכט א סדר היום אז בייטאג 

לערן איך אין כולל און ביינאכט שרייב איך מזוזות.
פלעג  איך  וועמען  מיט  חברותא  א  געהאט  איך  האב  כולל  אין 
לערנען טאג טעגליך. אין א טאג קלינגט מיר אן מיין חברותא 
אז היינט גייט ער נישט קענען קומען. ער האט דערציילט אז ער 
שפירט זיך נישט גוט. איך האב זיך געמאכט א חשבון אז ער 
קומט דאך סייווי נישט אין כולל און איך וועל נישט האבן מיט 
וועמען צו לערנען, לאמיר כאטש פארדינען אויף די צייט, איך 

וועל בלייבן אין שטוב און שרייבן א מזוזה.
דעם גאנצן פארמיטאג בין איך געזעסן און געשריבן א מזוזה. 
איך האב שוין געהאט כמעט געענדיגט ווען פלוצלונג האב איך 
איז  מזוזה  די  און  אות  און  פארפעלט  האב  איך  אז  באמערקט 

פסול.
די  און  מיר  ביי  נישט  קיינמאל  זיך  מאכט  וואס  זאך  א  איז  עס 
געקענט  נישט  עס  האב  איך  אז  וועג  א  אין  געווען  איז  פסול 

פאררעכטן, איך האב שאדן געהאט די גאנצע מזוזה.
מער ווי עס לייגן אין גניזה איז מיר נישט געבליבן! מיטאמאל 
האב איך זיך געכאפט ביים קאפ! ווער ווייסט צי דאס איז נישט 
געקענט  נישט  טאקע  האט  חברותא  מיין  הימל.  פון  רמז  קיין 
קומען יענעם טאג, אבער צי בין איך פטור פון לערנען? אין די 
זאל  איך  אז  מען  וויל  הימל  אין  און  טאג  יעדן  איך  לערן  צייט 
רמז  א  איז  עס  ווי  געשפירט  האב  איך  קביעות,  מיין  אנהאלטן 

פאר מיר, אז עס לוינט זיך נישט צו שפילן מיט א קביעות.
צומארגענס האט מיר מיין חברותא געקלינגען אז היינט וועט ער 
אויך נישט קומען אבער היינט האב איך באשלאסן אז יהיה מה 

שיהיה – איך גיי אין כולל.
איך האב זיך ארויסגעלאזט אין וועג צום כולל אבער דער מזל 
האט מיר נישט געשפילט, איך האב פארשפעטיגט די באס וואס 

פירט מיר צום כולל.
ביי אונז אין כולל איז די תקנה אז אויב מען שפעטיגט מער ווי 
א האלבע שעה פארלירט מען די געלט פון יענער טאג. איך האב 
זיך געמאכט א חשבון אז א חברותא האב איך נישט, קיין כולל 

געלט אויך נישט, לאמיר כאטש שרייבן א מזוזה.
א רגע איידער איך האב אנגעהויבן גיין אויף צוריק האב איך זיך 
דערמאנט פון נעכטן. איך האב געטראכט צו מיר אז איך האב 
דאך שוין געזען וואס עס פאסירט ווען מען פארטוישט די צייט 
פון תורה פאר פרנסה. איך האב באשלאסן אז כ'גיי אין כולל, 

איך וועל לערנען דארט און ממשיך זיין מיט מיין קביעות.
דאסמאל האב איך גלייך געטראפן א היטש, א קאר האט מיר 
לערנען.  געזעצט  זיך  האב  איך  און  כולל  די  צו  ביז  צוגעפירט 
ביים ענדע פון די כולל איז אריינגעקומען א יונגערמאן און מיר 
איינער  פעלד,  אויפ'ן  זיי  מיט  מיטקומען  וויל  איך  צי  געפרעגט 

שטעלט צוזאמען א מנין און ער באצאלט דערפאר.
איך האב באשלאסן אז איך גיי זיך מיטכאפן. מען האט געזאגט 
פאר  געגעבן  האט  ארגאנאזירער  דער  און  קדיש  א  און  תהלים 

יעדן איינעם די סומע פון 400 שקל.
די סומע איז בערך די ווערד פון א מזוזה. איך האב געזען דערפון 
אז השי"ת וויל מיר ווייזן אז פון קומען אין כולל – אפילו ווען 
די חברותא איז נישט דא – דערלייגט מען נישט – מען פארדינט 

נאר.
פון דעמאלטס און ווייטער ווייס איך צו שעצן מיין קביעות און 

איך פארטויש עס נישט פאר קיין געלט אין די וועלט.

וואס עס איז באשערט -  וועט אנקומען
איך וואוין אין בית שמש אבער מיין דזשאב איז אין בני ברק. טאג־טעגליך פאר איך 
ארויס פון בית שמש קיין בני ברק. וועלנדיג האבן א קביעות עיתים לתורה האב איך 

באשלאסן אז איך גיי אריינגיין אין א פארמיטאג כולל און לערנען דארט.
איך נעם נישט קיין כולל געלט אבער איך לערן דארט און פרנסה האב איך פון די 

ארבעט.
אין א טאג איז אריינגעקומען א איד אין כולל און געבעטן אז יעדער פון אונז זאל 
זאגן תהלים אויף א חולה און אין אויסטויש געט ער פאר יעדן איינעם הונדערט שקל. 
וויסענדיג אז אויב איך וועל זיך יעצט זעצן זאגן תהלים וועל איך נישט קענען ענדיגן 

מיין התחייבות פון מיינע לימודים האב איך באשלאסן אז כ'נעם נישט די געלט.
יענער טאג, אויפ'ן וועג אהיים פון בני ברק קיין בית שמש, קומט צו מיר א איד און 
ער בעט מיר א טובה, צי איך קען אים עפעס אפטראגן קיין בית שמש. וויסענדיג 
אז ווען איך קום אן קיין בית שמש איז שוין היבש שפעט ביינאכט, האב איך נישט 
געהאט קיין חשק, אבער יענער איז געווען געדרוקט און מיר געאפפערט הונדערט 

שקל באלוין אז איך זאל עס טראגן.
איז  עס  וואס  אז  נישט,  מען  דערלייגט  זיין  מוותר  פון  אז  געזען  גלייך  האב  איך 
באשערט קומט אן, אבער איך האב געהאט נאך א געלעגנהייט עס צו לערנען אין א 

קלארע וועג.
כ'בין  אויב  אז  מיר  זאגט  ער  און  הכולל  ראש  דער  מיר  רופט  וואך  זעלבע  די  אין 

בארעכטיגט צו נעמען אכט הונדערט שקל פון כולל.
זייענדיג אן ארבעטער האב איך עס אפגעזאגט. איך פארדין טאקע געלט, אבער אכט 
הונדערט שקל וואלט מיר געקענט גוט צוניץ קומען, אבער מצד שני, שפיר איך זיך 

נישט א כולל יונגערמאן און איך האב אפגעזאגט די הצעה.
א וואך איז אריבער און מיין באס לאזט מיר רופן. ער זאגט מיר אז ער האט געמאכט 
קאסט  רייזע  די  ברק.  בני  קיין  שמש  בית  פון  אריין  טאג  יעדן  כ'קום  אז  חשבון  א 
דאך אפ א פארמעגן פון געלט, פון היינט און ווייטער וויל ער מיר געבן געלט פאר 

די רייזע.
און וויפיל מיינט איר איז געווען די סומע? אכט הונדערט שקל! ווייל וואס עס איז 
באשערט קומט אן – א מענטש האט די בחירה וויאזוי ער זאל עס באקומען צי דורך 

צדקה אדער דורך גלייכע וועגן.

פארדינט – פון נישט אויפגעבן א קבלה טובה
פאר  סופלייען  בוי  צושטעלן  פון  פאך  דעם  אין  איך  ארבעט  לאנג  יארן  שוין 

דעוועלאפירער. 
די ארבעט איז זייער קריטיש ווען עס רעדט זיך פון בויעריי.

יעדער ווייסט אז א הויז קען זיך נישט בויען אן קיין בויער, אבער עס קען זיך אויך 
נישט בויען אן קיין שטיינער אדער אנדערע בוי מאטריאל, און איך מוז דארט זיין צו 

קענען סופלייען די מאטריאלן פאר די בויעריי.
די בויעריי ארבעט איז אן ארבעט וואס הייבט זיך אין די פריע פארטאג'ס שעה'ן און 
וועגן דעם דאווען איך יעדן טאג מיט דער נץ מנין און פון דארט גיי איך גלייך אריין 

צו די ארבעט.
וויסענדיג אז אזא ארבעט קען צוברענגען אז איך זאל ווערן פארשלעפט האב איך זיך 
געמאכט א גדר אז פאר'ן דאווענען רעד איך נישט קיין ווארט וועגן די ארבעט. איך 
האב געהאט דערינען א דאפעלטער ענין. אויסער וואס איך וויל קענען דאווענען מיט 

א קלארע קאפ, וויל איך נישט דארפן רעדן מיט א גוי פאר'ן דאווענען. 
ברוך השם אז כ'שטיי אין די קבלה שוין לאנגע יארן און האפענטליך וועל איך קענען 
ווייטער שטיין אין דעם, איך שפיר ממש ווי די קבלה ברענגט מיר אריין שפע רב 

אין מיין ארבעט.
אבער מיט עטליכע וואכן צוריק, אין א פרייטאג צופרי, בין איך פארשלאפן און כ'האב 
דערלייגט דער נץ מנין. איך האב זיך געשטעלט דאווענען מיט דער האלב אכט מנין. 
א רגע איידער איך האב זיך געשטעלט דאווענען זעה איך ווי מיין גוי קלינגט אריין. 
ער האט געקלינגען איינמאל און נאכאמאל און כ'בין געווארן מורא'דיג נערוועז פון 

דעם. 
דא  איז  עס  ווייל  נאר  עס  איז  קלינגט  איינער  ווען  אז  אלעמאל  זאגט  כלל  דער 
פראבלעמען און איך האב אנגעהויבן זארגן וואס וועט דא זיין. עס האט זיך גערעדט 
פון א גרויסער אונטערנעמונג און די סופליי איז געווען גרויס. איך האב מורא געהאט 
אז אלעס וועט ווערן פארשלעפט, איך האב זיך שוין געוואלט מורה היתר זיין אבער 
נישט  און  טובה  קבלה  מיין  מיט  געהאלטן  זיך  און  געשטארקט  זיך  איך  האב  ענדע 

גענטפערט די קאללס.
שארפער  א  איבערגעלאזט  מיר  און  אויפגערעגט  און  נערוועז  געווען  איז  גוי  דער 
מעסעדזש אויפ'ן ענסערינג מאשין זאגנדיג אז עס איז די ערשטע מאל וואס ער דארף 

מאכן אזא ארבעט און ער געבט זיך נישט קיין עצה דא.
אין  רש"י  פון  ווערטער  די  דערמאנט  זיך  און  פעסט  געהאלטן  זיך  האב  איך  אבער 
תהלים [פרק יח] מהולל אקרא השם ומן אויבי אוושע, אז אויב א איד לויבט השי"ת 

נאך פאר ער האט די ישועה וועט ער האבן די ישועה און זיך געשטעלט דאווענען.
נאכ'ן דאווענען קלינג איך אן דעם גוי. איך פרעג אים וואס איז געשען? ער האט מיר 
בארואיגט אז ער האט זיך פיין מסדר געווען און אלעס איז אריבער בשלום. איך האב 

געדאנקט השי"ת אז די זאך האט זיך מסדר געווען, און פאר די שטארקקייט.
זיך  האט  דא  און  רואיג  דאווענען  געקענט  נישט  איך  וואלט  אים  ענטפער  איך  ווען 

אלעס געזעצט אויפ'ן פלאץ.
ברוך השם אז דער המשך פון דער יעניגער פראיעקט איז געגאנגען געשמירט און 

גרינג, בעסער ווי אייביג.



צוהערער פרעגןצוהערער פרעגן
שאלות און תשובות אין די טעמעס פון אמונה און ביטחוןשאלות און תשובות אין די טעמעס פון אמונה און ביטחון

ווילט איר אנטייל נעמען 
אויסצושפרייטן די גליון אין אייער געגנט

קלינגט אריין אין אפיס
02-5866-075

מענטשליכער ענטפער צווישן די שעות 12:00 און 14:00 
אויב איז נישטא קיין ענטפער לאזט איבער א מעסעדזש אין אלע שעות פון טאג 

און מיר וועלן אייך צוריקרופן בס"ד

צו באקומען דעם גליון אויף אימעיל, 
B023011300@GMAIL.COM :שרייבט צו

דער פארשרייבונג אין דעם אימעיל איז פאר דער גליון אויף אידיש, העברעאיש און ענגליש
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א פינטעלע ליכטיגקייטא פינטעלע ליכטיגקייט
אויסצויגן פון שיעוריאויסצויגן פון שיעורי המשפיעים אין האטליין המשפיעים אין האטליין

מיין קינד איז געווען אין שפיטאל 
מיט  געמוטשעט  זיך  האט  און 
צוקוקן  דער  יסורים.  ביטערע 
האט  אזוי  ליידט  קינד  מיין  ווי 
בין  איך  באנומען.  מורא'דיג  מיר 
צובראכן  זייער  דערפון  געווארן 
און איך האב נישט געהאט מיט 
וואס זיך צו שטארקן. דאן האב 
אייער  אין  דערמאנט  זיך  איך 
געשטארקט  זיך  און  האטליניע 
באקומען  האב  איך  דעם.  מיט 
כ'דאנק  און  כוחות  הימלישע 
אייך דערפאר. גייט'ס אן ווייטער! 
ענקערע פעולות ראטעווען אידן!

עלטער  די  אין  זון  א  האב  איך 
פון 37 יאר. איך האב זיך זייער 
געמוטשעט צו טרעפן פאר אים 
זענען  טיש  אויפ'ן  שידוך.  א 
הצעות  מערערע  ארויפגעקומען 
געווארן.  איז  גארנישט  אבער 
לעצטענס האב איך תורם געווען 
פאר ענק די גליונות פאר אונזער 
נישט  איז  עס  און  געגענט 
עס  און  צייט  חודש  א  אריבער 
טיש  אויפ'ן  ארויפגעקומען  איז 
א נייע הצעה. די זאכן האבן זיך 
השם  ברוך  און  רוקן  אנגעהויבן 

אז ער איז שוין א חתן.
משה כ.

א פרטיות'דיגע השפעהא פרטיות'דיגע השפעה

מער
מצד די באקו
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נעם דו אויך א חלק אין די באוועגונג 
אויסצושפרייטן אמונה איבער די וועלט 
און זיי זוכה צו די הייליגע הבטחה פון זוה"ק

 צו האבן קינדער און קינדס 
קינדער יראים ושלמים

רוף יעצט אריין: 02.6313.742
העברה לבנק 
לאומי סניף 902 
חשבון 57390056

משלוח בדואר 
לת.ד. 5475 
ירושלים

בעמדות נדרים 
פלוס על שם 
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עס איז שוין א שטיק צייט וואס איך לייען די גליונות און איך הער אויס די שיעורים וואס ווערן איבערגעגעבן 
אויפ'ן האטליניע. ווי מער איך גיי אריין אין דעם דערקענט זיך מער און מער לויט די שפראך און די שרייבעריי 
אז די אידן וואס לעבן און זענען צוגעבינדן צו די האטליניע און צו די גליונות לעבן העכער, צופרידענער און 
רואיגער. זיי זעען אין יעדער זאך די השגחה העליונה און עס ווערט מקויים ביי זיי דער 'ברוך הגבר אשר 
יבטח בהשם'. איך שטרעב אויך אנצוקומען צו די מדריגה, אז די נושא פון אמונה זאל נישט זיין ביי מיר בלויז 
משפחה ולחוץ נאר א חלק פון מיין לעבן און כ'וואלט זייער געוואלט הערן פון אנדערע וויאזוי קומט מען אן 
י.ה. מבית שמש שאלה נומער 49צו אזא דרגה, אז די זאך זאל ווערן א טייל פון דער לעבן?  

די שיעורים פון הרה"צ ר' יהודה מנדל שליט"א ווער ארויפגעלייגט דורכאויס די וואך אויף אידיש, העברעאיש און ענגליש, אין נומער 2 > 2 [נאכן אויסוועלן די שפראך]

אויפמערקזאמקייט: די אלע דערמאנטע תשובות וואס ווערן דא אראפגעברענגט זענען נישט קיין תשובות אויף הלכה למעשה. עס איז נאר א שמועס צווישן 
חברים דורך די חשובע לייענער. אויף די הלכה למעשה פון יעדער איינער זאל זיך יעדער מקיים דער 'עשה לך רב' און אנפרעגן ביי זיין פוסק אין די ענינים.

האמנתי כי אדבר
וכל  סגנון  זעלבער  דער  אין  אריינגעקומען  זענען  תשובות  אסאך 
וואס  עצה  די  אראפגעברענגט  האבן  זיי  יבורך.  הטוב  בשמו  אחד 
מען זאגט נאך פון צדיקים אז מען זאל מקיים זיין דער געדאנק 
וואס ליגט באהאלטן אין די ווערטער 'האמנתי כי אדבר'. אויף דער 
אז פון אסאך רעדן אמונה קומט  צדיקים געטייטשט  פסוק האבן 
מען אן צו אמונה. די עצה איז אז מען זאל אסאך רעדן פון דעם. 
צומאל זעט אויס פאר א מענטש אז דער רעדן איז גארנישט, אז 
עס איז נאר מהשפה ולחוץ, אבער באמת האט עס א געוואלדיגע 
ובטחון,  אמונה  עניני  לערנען  ביים  אויך  איז  זעלבע  די  השפעה. 
דער עצם לערנען האט א געוואלדיגע השפעה. עס געדויערט צייט, 
מענטש  א  צו  דומה  הדבר  למה  משל  אן.  עס  קומט  ענדע  אבער 
וואס אקערט אויס א פעלד און זייעט עס אן. עס געדויערט צייט 
וועט  דאס  אויך  און  אן  עס  קומט  ענדע  אבער  אן  קומט  עס  ביז 

ענדע אנקומען.
א פערזענליכער בטחון

הרב יוסף דושינסקי פון חיפה: איינער פון די שוועריגקייטן וואס 
א מענטש האט ביי קונה זיין אמונה און בטחון איז ווען עס קומט 
אונטער א נסיון. דער איד איז שוין זיכער אז ער איז אזוי גרויס אין 
אמונה און ווען ער זעט אז ער פאלט דורך ווערט אים שלעכט. מען 
דארף צו וויסן אז בטחון איז ווי א בגד. א קלייד, ווי גרעסער מען 
ווערט, דארף מען אלץ א גרעסערע קלייד און די זעלבע איז אויך 
גרעסער  אלץ  אמונה,  אין  וואקסט  מען  גרעסער  ווי  אמונה,  מיט 
ווערן די נסיונות. אז דו ביסט דורכגעפאלן איז פשט אז דו ביסט 
געשטיגן א דרגה אין אמונה און יעצט פאדערט מען פון דיר מער, 

דו דארפסט שטייגן העכער.
הרב יהודה געווירצמאן פון בית שמש: די שאלה וואס איר פרעגט 
אסאך  האבן  קען  מענטש  א  איינער.  יעדער  כמעט  זיך  פרעגט 
עקספירענס אין לעבן אבער ער איז נישט בהכרח א בעל אמונה. 
צו לעבן ווי א בעל אמונה פאדערט עבודה. די מתנה פון אמונה 
קען מען נישט קויפן פון אנדערע. עס איז עפעס וואס מען זעט 
אויף זיך אליין אין די בחינה פון 'מבשרי אחזה אלקי'. ביי אמונה 
איז דא דער אויסדרוק פון 'ורעה אמונה' ווייל דאס גייט נאר אריין 
ווען מען פאשעט זיך אין דעם. הייב אן מיט קלייניגקייטן, מעסט 
נישט קיין אמונה, טוה און פול זיך אן מיט דעם און ענדע וועט 

עס אונטערקומען. 
פראקטישע עצות

הרב שמעון ראטמאן פון בית שמש: א גוטע עצה וואס מען זאגט 
יעדער  פנקס  א  אויף  אפצושרייבן  איז  התורה  גדולי  די  פון  נאך 
מענטש.  אויפ'ן  אריבער  גייט  וואס  פרטית  השגחה  פון  מעשה 
חסד  בעין  עין  מאל  טויזנטער  לעבן  זיין  אין  זעט  מענטש  יעדער 

מיט  לעבן  צו  אן  מען  הייבט  אראפ  עס  שרייבט  מען  ווען  השם. 
דעם, מען קומט אן צו לעבן א חיים פון אמונה און קירבת השם.

הרב שמעון סופר פון בני ברק, הרב דוד לייפער פון ירושלים: די 
הייבט  בטחון  אין  זיין  מתחזק  זיך  וויל  וואס  איד  א  פון  ארבעט 
זיך אן ביי די קלייניגקייטן. מען הייבט אן מיט'ן לעבן אז יעדער 
קלייניגקייט קומט פון השי"ת און אזוי גייט עס מער און מער אריין 
אין א מענטש אז ווען עס קומט אונטער גרעסערע זאכן קען מען 

זיך מתגבר זיין אויף גרויסע נסיונות.
הרב לוי ווייס פון בית שמש, הרב אברהם ברוך באש פון מודיעין 
עילית: עס איז גוט אז מען זאל זיך קובע זיין א לימוד אין אמונה 
ובטחון, און בשעת מען לערנט, אריינצונעמען די זאך אין זיך און 
עס פראטיקצירן אין א למעשה'דיגער וועג. די זעלבע זאך זאל מען 
אויך טון ווען מען מאכט השתדלות, אז מען זאל וויסן אז אלעס 

איז פון השי"ת.
שטארק  געווען  איז  צדיקים  ביי  רחובות:  פון  בענדאוו  יצחק  הרב 
זאגן  אסאך  פלעגט  מען  בטחון.  פסוקי  זאגן  פון  נושא  די  מקובל 
זאל  מען  אז  נאך  מען  זאגט  איש  חזון  דער  בשם  און  השם  ברוך 
בטחון  די  גייט  אזוי  ווייל  השי"ת  בעטן  קלייניגקייט  יעדער  אויף 
אריין אין די ביינער. די עצה קען מען אויך נוצן ביים דאווענען. 
דער דאווענען איז פול מיט פסוקי בטחון, מען זאגט "בידך לגדל 
ולחזק" אדער "אל תבטחו בנדיבים". פון אסאך זאגן גייט עס אריין 

אין דער מענטש.
שטארקער  א  דא  איז  לעצטנס  רכסים:  פון  בייפוס  אהרן  הרב 
שטארק  זייער  העלפט  עס  לתודה.  מזמור  זאגן  צו  אויפוואכונג 
באשעפער.  מיט'ן  קשר  א  און  בטחון  און  אמונה  אריינצוברענגען 
מען  און  אורות  די  זיך  עפענען  זאך  יעדער  אויף  דאנקט  מען  אז 

באקומט א נאנטקייט.
הרב מני דרחי פון רמת גן: דער יסוד אויף וואס עס ליגט די בטחון 
איז אז מען וויל גארנישט, מען וויל נאר קרבת אלקים. אויב מען 
וויל נאך עפעס, קומט מען נישט אזוי גרינג אן צו בטחון. אז דו 
וועסט זיין אמת'דיג מיט דיר אליינס און באמת וועלן דער קרבת 

השם וועסטו בעז"ה אנקומען צו דעם.

א שאלה פאר גליון 100
די  צו  אנקומנדיג  איד.  א  זיין  חולה  מבקר  גיין  צו  געגרייט  זיך  האב  איך 
באס־סטאנציע צו נעמען די באס צום שפיטאל איז דער באס אוועקגעפארן 
פאר מיינע אויגן. זעענדיג דאס האב איך באקומען ספיקות, אפשר וויל 
נישט השי"ת אז איך זאל גיין מבקר חולה זיין דעם איד. די שאלה האב 
איך אסאך מאל ווען עס קומען מיר אונטער עיכובים צו טון א מצוה. צי איז 
עס א סימן אז איך זאל עס נישט טון אדער איז עס פארקערט, מען ווארט 
פון מיר אז איך זאל זיך שטארקן אויף די נסיון און עס יא טון, אפילו ווען 
עס זעט מיר אויס שווער און אז עס איז דא שוועריגקייטן אונטערוועגענס?
א.י.ד.א. מירושלים

א נקודה פון דער וואונדערליכער שיעור 
פון הרה"צ ר' יהודה מאנדעל שליט"א פון לעיקוואד

די עצה פון דעם 'אלטן' זוכה צו זיין בדין
ראש השנה איז א פרייליכער טאג! מיר זענען בשמחה ווייל מיר 
וועט  וחנון,  רחום  דער  באשעפער,  גוטער  דער  אז  זיכער  זענען 

אונז אנשרייבן א גוט יאר.
אויך די וואס האבן ליידער געזינדיגט, אויב זיי זענען זיכער אז 
זכאי  ארויסגיין  זיי  וועלן  יאר  גוט  א  אנשרייבן  זיי  וועט  השי"ת 
בדין. דער עצם זאך אז ער איז 'סמוך ובטוח' אז עס וועט אים 
זיין גוט, זאגט אז ער איז א בעל בטחון און עס איז נישט דא קיין 
גרעסערע און קיין בעסערע סגולה ארויסצוגיין זכאי בדין, ווי צו 

האבן בטחון אין השי"ת אז מען וועט זוכה זיין בדין.
די גרעסטע סגולה איז ביטחון בהשם! שמחה בהשם!

אין אנהייב האט דער אלטער פון סלאבאדקע געהאלטן אז א איד 
ער  האט  שפעטער  מידות.  זיינע  צוברעכן  צו  פלאגן  זיך  דארף 
געטוישט זיין מיינונג. ער האט געזאגט אז מען דארף ארבעטן 
אויף 'עין טובה' ווייל איינער וואס האט אן 'עין טובה' גייט ארויס 

זכאי בדין.
און דאס איז די עבודה וואס א איד האט אין דעם טאג, ער דארף 

דן זיין אידן לכף זכות, צו קוקן אויף א איד בעין טובה!
דער מדרש זאגט [ויק"ר כא, ה] אם עשית חבילות של עבירות 

עשה כנגדן חבילות של מצות.
לכאורה איז שווער פון וואו וועט מען ברענגען אזויפיל מצוות? 
נאר אז א איד קומט אריין אין שול און ער זעט אידן לערנען, 
מען דאווענט, מען איז עוסק בצדקה און ער קוקט אויף זיי בעין 
טובה, פארדינט ער אינאיינמאל א גרויסע פעקל פון מצוות, אז 
ער שעצט א גאנצע קהילה, האט ער זיך איינגעקויפט א ריזיגער 

פרישער פעקל פון מצות.
הייליגע  די  אין  סלאבאדקער  דער  פון  עצה  די  געווען  איז  דאס 
טעג, וויאזוי מען קען זוכה זיין בדין, דורך קוקן אויף אידן מיט 

אן עין טובה.
אין נאווהארדאק האט מען גענומען די עצה א טרעפל ווייטער. 
מען האט געארבעט אויף זיך אז נישט נאר אויף כלל ישראל זאל 

אנקוקן  מען  זאל  פיינט  די  אויך  אויג,  גוטער  א  מיט  קוקן  מען 
מיט א גוטער אויג. זיי דן לכף זכות דיין שונא, טרעף אויף אים 
א לימוד זכות און פון דארט און אז דו וועסט דארט מצליח זיין – 

וועסטו קענען דן זיין לכף זכות אלע אנדערע אידן.
ביי דער צדיק רבי דוד בלייכער זצוק"ל פון די גדולי התלמידים 
מעזריטשער  די  פון  הישיבה  ראש  דער  און  נאווהארדאק  אין 
דער  קעגן  בריוו  העסליכער  א  אנגעקומען  אמאל  איז  ישיבה 
העצעריי.  מיט  פול  געווען  איז  בריוו  דער  דרך.  נאווהארדאקער 
איינער פון די תלמידים האט געזען די בריוו און עס אראפגעלייגט 
וואס  לעכל  א  פון  אריינקוקן  געשטעלט  זיך  און  טיש  זיין  אויף 

וועט זיין די רעאקציע פון דער ראש הישיבה צו די בריוו.
דער תלמיד האט שפעטער דערציילט אז רבי דוד האט גענומען 
דער בריוו אין די הענט אריין און עס אנגעהויבן לייענען. ר' דוד 
איז געווארן ערשיטערט פון דער בריוו און ווען ער איז ארויס פון 
דעם צימער און זיך באגעגענט מיט יענער בחור האט ער אים א 

פרעג געגעבן צי ער קען דער שרייבער פון די שורות.
אנגעהויבן  און  געזאגט  ער  האט  אמת'דיג",  עס  מיינט  "ער 

אויסלויבן דער מענטש.
דאס איז געווען דער מהלך אין נאווהארדאק. יעדער זאך וואס 
אן  צו  רעה  עין  אן  פון  איבערגעדרייט  מען  האט  געקענט  מען 

עין טובה.
אויס  זאגן  וואס  אסאך  דא  איז  השנה  ראש  טאג  ערשטע  די 
האט  נאווהארדאק  אין  אבער  סגולה  גרויסע  א  איז  עס  תהלים. 
מען מער מקפיד געווען זיך מתדבק צו זיין אין די דרכים פון דוד 

המלך, אין די עין טוב וואס דוד המלך האט געהאט.
מיט'ן  זיך  מען  פירט  וועלט  די  אויף  דא  זיך  פירט  מען  ווי  אזוי 
מענטש בעולם הבא! אז מען זאגט גוטע זאכן אויף אידן דאהי 
זאגט מען אויך למעלה אויף אונז גוטע זאכן און אין דעם זכות 
צדיקים  של  בספרן  איינגעשריבן  ווערן  צו  זיין  זוכה  מיר  וועלן 

גמורים לחיים טובים ולשלום.
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